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In documentele Congresului al X-lea al Partidului Comunist 
Român se subliniază ca un imperativ de maximă însemnătate — 
introducerea pe scară largă a progresului tehnic. Aceasta presu
pune, printre altele, dezvoltarea cercetărilor ştiinţifice proprii care 
sínt chemate să joace un rol primordial, atît pentru menţinerea 
la zi a calităţii diverselor ■produse industriale, cit şi pentru ridi
carea continuă a nivelului lor tehnic. Aceasta, fiindcă în condiţiile 
tehnicii actuale şi ale competiţiei care există pe piaţa mondială, 
orice produs trăieşte puţină vreme la acelaşi nivel calitativ. In 
acest context, laboratoarele uzinale sínt chemate să-şi aducă o 
contribuţie tot mai însemnată la îmbunătăţirea unor tehnologii de 
fabricaţie care să conducă la ridicarea calităţii produselor şi inten
sificarea proceselor de fabricaţie, reducerea consumului de materii 
prime şi materiale, asimilarea de produse noi, etc.

Din dorinţa de a urmări în ce măsură aceste preocupări au stat 
in atenţia unor laboratoare ale întreprinderilor sibiene, am între
prins un raid prin întreprinderea textilă „Libertatea“ şi întreprin
derea de pielărie „13 Decembrie“.

La „Libertatea“ am avut prile
jul să. admirăm un laborator foar
te modern, unul din cele mai bine 
dotate din ţară, cu o aparatură de 
înaltă precizie. Inginera Cecilia 
Streşnicu, şefa de laborator, ne-a 
furnizat amănunte legate de rea
lizările acestui frumos laborator a- 
rătînd că activitatea a fost în ge
neral axată pe cercetări aplicative 
urgente, impuse de necesităţile 
procesului de fabricaţie din uzină. 
La anumite teme mai complexe s-a 
lucrat în colaborare cu. Institutul 
de cercetări textile.

Deoarece problemele cele mai 
importante s-au ivit la vopsitorie 
şi la finisaj, atenţia lucrătorilor 
din laborator s-a îndreptat îndeo
sebi spre aceste două procese, ob- 
ţinîndu-se rezultate mulţumitoare.

Bunăoară, s-au făcut studii şi 
încercări pentru stabilirea unor 
reţete „prin care să se obţină o 
vopsire uniformă a fibrelor polies-, 
terice (teronul), se verifică rezis- 
tenţa coloranţilor, probele execu- 
tîndu-se şi pentru alte fabrici tex
tile din Sibiu („Drapelul roşu“, 
„7 Noiembrie“), sau Agnita, Sebeş 
etc.

Pentru finisaj, laboratorul expe
rimentează de aproximativ 6 luni 
diverse produse chimice din im
port pentru îmbunătăţirea calităţii 
ţesăturilor. S-a reuşit astfel să se 
aducă unele ţesături pentru ex
port, care, conţinînd celofibră, erau 
aspre la pipăit, la tuséul ţesături
lor sută la sută lină.

Colaborînd cu Institutul de cer
cetări textile, laboratorul şi-a adus 
contribuţia la experimentarea u- 
nor studii prevăzute a se încheia 
în cursul trimestrului I al anu
lui viitor.

Şi la întreprinderea „13 De

cembrie“, am luat cunoştinţă de 
unele realizări frumoase ale colec
tivului din cadrul laboratorului. 
Deşi mai modest decît laboratorul 
de la „Libertatea“, aparatajul e- 
xistent este capabil să asigure ne
cesităţile întreprinderii. S-au în
treprins cercetări şi s-au obţinut 
rezultate satisfăcătoare în proble
ma înlocuirii unor coloranţi din 
import cu coloranţi indigeni, s-au 
făcut încercări pentru determina
rea puterii de pătrundere a gră
simii în piele, s-a obţinut un nou 
sortiment de piele — napa — fo
losit în prezent pentru haine. In 
cadrul laboratorului, inginerul Du
mitru Chişeliţă a întocmit un stu
diu privind tăbăcirea în aldehidé, 
metodă care ar permite obţinerea 
.unor piei fine, rezistente la trans
piraţie.

în general deci, o activitate la
borioasă, punctată totuşi de unele 
deficienţe pe care le-am' întîlnit la 
ambele întreprinderi şi care se pa
re că au un caracter general.

Este vorba, în primul rînd, de 
tendinţa de a se urmări în exclu
sivitate problemele practice, mă
runte, de zi cu zi, preocupărilor 
pentru probleme fundamentale, 
de perspectivă acordîndu-li-se o 
atenţie minoră. Şi aceasta, din di
ferite cauze, toate însă avînd un 
numitor comun: lipsa de iniţia
tivă.

La întreprinderea „13̂  Decem
brie“ ni s-a spus că nu Aste nici 
timp suficient şi nici nu prezintă 
avantaje orientarea spre cercetări 
fundamentale. Iar la „Libertatea“, 
se pare că multitudinea probleme
lor ridicate de necesitatea efec
tuării unor probe şi analize di
verse a materialelor, precum şi 
lipsa de specialişti, au dus la în

depărtarea de problemele de cer
cetare fundamentală.

„Ar fi necesar — ne 'spune. in
ginera Cecilia Streşnicu — un la
borator uzinal care să cuprindă 
toate problemele de cercetare, cu 
un nucleu puternic de specialişti“.

Ar mai fi însă necesar —. spu
nem noi — să se manifeste mai 
multă iniţiativă în munca oame
nilor din laborator, care să se con
cretizeze în punerea la punct — 
în funcţie de posibilităţile tehnice 
existente — a unor planuri anuale 
tematice care să cuprindă teme 
vaste şi de larg interes industrial, 
urmărindu-se apoi cu mult simţ 
de răspundere îndeplinirea lor în 
cadrul laboratorului, cerîndu-se şi 
sprijinul institutelor de cercetări 
în rezolvarea problemelor ce de
păşesc posibilităţile tehnice ale în
treprinderii.

Numai în acest mod laboratoa
rele uzinale îşi vor putea îmbună
tăţi metodele de investigaţie, îşi 
vor putea stabili o tematică în 
concordanţă cu perspectiva şi ne
voile ramurii industriale respecti
ve, evitînd transformarea lor în 
secţii exclusiv auxiliare secţiilor 
de producţie.

EMIL DAVID
La noul sediu al întreprinderii poligrafice din Sibiu, s-au montat o serie 
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în luna noiembrie 
a anului 1949, un 
grup de mici mese
riaşi, croitori, au 
pus bazele coopera
tivei „îmbrăcămin
tea“ din Mediaş. La 
început, cîteva ate
liere dotate rudi
mentar, apoi an cu 
an, prin grija orga
nelor de partid şi 
de stat, cooperaţia 
cunoaşte o meta
morfoză continuă, 
fapt care-i atrage 
binemeritate apre
cieri. Produsele e- 
xecutate, deservirea, 
interesul manifestat 
faţă de publicul 
larg. fac în zilele 
noastre din coope
rativa meşteşugă
rească din Mediaş o 
firmă bine cotată, ce 
înglobează întreaga 
activitate de deser
vire a cetăţenilor 
municipiului.

Creşterea ‘ verti
ginoasă a volumu
lui de activităţi şi 
a necesităţilor tot 
mai ridicate de de
servire a oamenilor 
muncii, impune pro
filarea cooperaţiei 
pe specialităţi bine 
definite, fapt ce s-a 
realizat în acest an.

La a 20-a aniver
sare, în unităţile a- 
cestui colectiv se e- 
xecută toate comen
zile de confecţii tex
tile pentru bărbaţi, 
femei şi copii, trico
taje, broderii, lu
crări în piele, încăl
ţăminte şi marochi- 
nărie. adueîndu-şi 
o contribuţie sub
stanţială la volumul 
producţiei munici
piului Mediaş. Me
ritele lor sínt evi

dente. Pe cele zece 
luni expirate, valoa- 

• rea producţiei mar
fă este depăşită cu 
1 258 000 lei. înca
sările din deservirea 
populaţiei sínt rea
lizate cu un plus 
faţă de plan de 
164 000 Iei, .în con
diţiile cînd bugetul 
evidenţiază benefi
cii suplimentare de 
peste 400 mii lei şi 
importante economii 
la preţul de cost.

Discuünd cu pre
şedintele coopera-

Cooperativa
Mediesana"

tivei, tovarăşul Ovi- 
diu Aldlea şi cu cîţi- 
va din veteranii u- 
nităţii (Traian Giur
giu — croitor, Mi- 
hai Haidu şef de 
secţie), aceştia ne- 
au declarat: „Acti
vitatea de bază a 
cooperativei noastre 
este în exclusivitate 
deservirea celui mai 
larg şi mai exigent 
public. De aceea în 
preocupările noastre 
actuale, dar în mod 
deosebit în viitor, 
vom căuta să lărgim 
sfera de cuprindere. 
Pe lingă cele 5 uni
tăţi nou înfiinţate în 
acest an, cum sínt: 
secţia de tricotaje 
la Copşa Mică, ate
lierul de confecţio
nat plapume în se
rie şi la comandă 
din Mediaş, atelie

rele de reparat în
călţăminte din car
tierele „Moşna“ şi 
„Tzekeş“, vom des
chide în anul 1970, 
prima secţie de cro
itorie pgptru femei 
şi un atelier de re
paraţii încălţăminte, 
ambele în cartierul 
„Gura Cîmpului“, 
mergînd pe linia de 
a fi cit mai recep
tivi faţă de cerinţe
le populaţiei“*

Vizitând cu aceas
tă ocazie mai multe 
din unităţile coope
rativei „Medieşana“ 
am aflat că la baza 
succeselor de pînă 
acum a stat organi
zarea raţională, pe 
baze . ştiinţifice, a 
producţiei şi a mun
cii, şi în mod deo
sebit munca harni
cului colectiv de 
muncitori şi maiş
tri, din rîndul căro
ra se situează la loc 
de frunte croitorii 
Vasile Groza, Iosif 
Györfi, Sitid Lotte, 
Eytel Gerhard, A- 
driana Drăghiţă; ciz
marii: Marín Răvoi, 
Zaharia $andru, 
Augustin , .Fabian, 
Augustin Radu, la 
care se adaugă ma- 
roehinéra Sófia Isă- 
ilă, şeful de secţie 
loan Hudea şi imilţi 
alţii.

în cinstea eveni
mentului sărbăto
resc, harnicii coope
ratori au deschis o 
reuşită expoziţie de 
prezentare şi desfa
cere a produselor pe 
care le execută, a- 
preciată de popu
laţia municipiului 
Mediaş.

V. BOŢOC

Cu p la n u l p e  11 lu n i  
în d e p lin it

Colectivul întreprinderii de ex
ploatare a conductelor magistrale 
de gaz metan Mediaş anunţă cu 
mîndrie că, la' 16 noiembrie, cu 14 
zile înainte de termen, şi-a înde
plinit planul la producţia globală,

marfă şi fizică, pe 11 luni ale a- 
nului 1969.

Lucrînd în acelaşi ritm susţinut, 
colectivul acestei întreprinderi îşi 
va îndeplini cu mult înainte de 
termen planul de producţie pe a- 
nul în curs.

Studii şi măsuri de perspectivă
în sprijinul producţiei şi a îndeplinirii indicatorilor de plan, la 

Industria de mezeluri şi conserve din cadrul Combinatului industriei 
alimentare Sibiu, s-au aplicat în perioada expirată a acestui an un 
număr de nouă măsuri organizatorice, vizînd reducerea consumurilor 
uzinale, creşterea productivităţii la sortimentele de conserve desti
nate exportului prin mărirea gradului de mecanizare a muncii şi fo
losirea raţională a maşinilor şi agregatelor din sectorul de mezeluri. 
Rezultatul contabilizat al acestor măsuri este de 544 055 lei la sfârşi
tul lunii octombrie a.c. depăşindu-se previziunea iniţială.

Pentru anul viitor s-a întocmit aci un plan cuprinzînd măsuri de 
creşterea capacităţilor în secţia de > mezeluri, amenajarea unor boxe 
de afumat, introducerea de utilaje noi. în secţia conserve şi diversi
ficarea sortimentelor de conserve şi mezeluri.

Modernizări la
Directorul unităţii Industria lap- utilat întreaga linie de fabricare a 

telul „Sibiana“ ne informează că brînzeturilor topite. în acest. iei 
secţia de brînzeturi topite a fa-- producţia zilnică a spofit cu 50 la 
bricii a fost modernizată. S-a re- sută.

Omologări de produse noi pentru 1970
piele, lemn şi textile, portcheie, 
portochelari, portmonee elegante şi 
practice, modele noi de încălţă
minte, din piele şi înlocuitori, în
călţăminte de interior şi de sezon 
confecţionată din feţe textile cu 
velur, care s-au bucurat de mare 
interes la Tîrgul anual de con
tractare de la Mangalia-Nord.

INFORMAŢII
Săptamîna aceasta în magazine

în magazinele a- 
parţinătoare de 
I.G.S.T.L Sibiu, cum- 

, părătorii vor găsi, 
incepînd de astăzi,

fişwri pentru băr
baţi, confecţionate 
de fabrica „Steaua 
roşie“ Sibiu, cizme 
scurte, din velur şi

piele, pentru femei, 
pantofi „Romarta“, 
pentru dame, lenje
rie pluşată pentru 

bărbaţi şi copii.

Un nou magazin la Copşa Mică
La Copşa Mică sé află în 

' stare de finisare lucrările ' ae 
construcţie a unui nou maga
zin, al I.A.S., pentru desfacerea 
legumelor, fructelor şi a, altor 
produse alimentare. Noua uni
tate comercială, situată în st.r. 
Colonia laborator, va fi dată în 
folosinţă în luna decembrie.

•Noul magazin se; adaugă la 
numeroasele şi modernele .uni
tăţi comerciale ale oraşului, ca

re contribuie la o mai bună a- 
provizionare a populaţiei cu 
produse alimentare.

INFORMAŢII
Atlas geografic
La clubul sibian „7 Noiem

brie“ s-a inaugurat luni după- 
amiază cursul „Atlas geografic 
românesc“, curs organizat pe 
lingă Universitatea populară a 
municipiului Sibiu. Prima ex
punere a avut ca temă „Relieful 
patriei în imagini“, fiind susţ:- 
nută de prof. Tatiana Cristea 
Expunerea a fost argumentată 
cu diapozitive şi cu filmele do
cumentare „Legendele Ceahlă
ului“ şi „Valea Arieşuiui.

CPentru lu n a  e a d o a e iL e t
. Tradiţionala lună a cadourilor este pregătită încă de pe acum. 

loate unităţile comerciale au pregătit diverse surprize care-i vor 
mulţumi, cu siguranţă, pe cumpărători. Numai întreprinderea de 
alimentaţie publică „Cofetarul“ a realizat deja aşa-zisele „pungi 
cadou“. Acestea vor fi umplute cu produse din producţie proprie.
cum ar fi arabescurile şi figurile din ciocolată şi fondant.

Tinzind la diversificarea unor 
produse de larg consum, unităţile 
cooperaţiei meşteşugăreşti din ju
deţul Sibiu au prezentat spre lan
sare în producţia anului viitor cir
ca o sută de modele noi. Dintre 
acestea *u fost omologate un nu
măr de peste 70 modele de confec
ţii din ţesături cu motive populare, 
amintiri turistice confecţionate din

L u c r ă r i  la  
M ie r c u r e a  S ib iu lu i
La Miercurea Sibiului se fac 

pregătiri pentru pavarea străzii 
Yîrgului, pe o suprafaţă de pes
te 8 000 m p. în vederea aces
tui fapt s-au procurat deja 
1 000 tones de piatră, care în 
prezent sínt transportate la lo
cul respectiv.

Majoritatea lucrărilor, 80
sută, vor 'fi executate 
muncă patriotică.

la 
prin

m
aIn discuţia sticlarilor

T I M P U L  D E  M U N C Ă
Casa de cultură a sindicatelor 

din Mediaş a găzduit recent o 
consfătuire a maiştrilor sticlari de 
la fabrica „Vitrometan“ Mediaş, 
în consfătuire a fost pusă în dis
cuţie problema folosirii eficiente a 
fondului de timp, la care partici
panţii s-au dovedit neiertători fa

mai irosesc în ă
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Cadru din noul atelier dc tri
cotat ciorapi de la sectorul II 
al Combinatului de ciorapi şi 
tricotaje Sibiu, dat în folosin
ţă în cursul lunii octombrie, a.c.

în cooperativa agricolă de pro
ducţie din Şeica Mare viţa de vie 
nobilă ocupă o suprafaţă de 80 de 
hectare, din care 65 de hectare 
pe rod. Pentru noile plantaţii 
s-au investit peste 200 000 lei, iar 
pentru via pe rod —. 1 167 820 lei. 
Unitatea şi-a prevăzut ca în ciţiva 
ani să recupereze aceste cheltuieli 
şi, prin depăşirea producţiilor pla
nificate, să contribuie la creşterea 
valorii zilei-muncă. Numai că acest

calcul de pe hîrtie trebuie susţinut 
cu măsuri practice. Prin planul de 
producţie s-a prevăzut ca în acest 
an să se realizeze peste 3 000 kg 
struguri la hectar, adică o produc
ţie marfă în valoare de 488 650 lei. 
Din fişele contabile aflăm că, în 
urma recoltării strugurilor, s-a ob
ţinut o producţie totală de numai 
33 815 kg, ceea ce corespunde unei 
producţii, medii de . . .  520 kg stru
guri la hectar. S-au livrat 16 890

kg struguri, obţinîndu-se un venit 
de circa 20 000 lei. Contabilul şef 
ne spunea că dacă se va achita 
valoarea din contract, atunci se 
va putea ajunge la peste 81 000 lei.

Am căutat, în discuţia cu fac
torii de răspundere ai unităţii, să 
găsim o explicaţie a nerealizării 
producţiilor planificate şi, impli
cit, a veniturilor stabilite. Ne-am 
adresat mai întîi tovarăşului loan 
Lucaci, preşedintele unităţii.

— Care ar fi după părerea dv. 
cauzele care au determinat neîn- 
deplinirea sarcinilor în sectorul 
viticol?

—- Principala cauză o constituie, 
fără îndoială, calamităţile natu
rale. O bună parte din vie a fost 
bătută de gheaţă. Pe mai bine de 
18 hectare nu a rămas nici un 
ciorchine. în viile neatinse nu s-au 
aplicat la timp lucrările de între-

din lipsa braţelor de depăşeşte I 400 leg struguri la hec
tar, în timp ce la Şeica Mare s-au 
realizat abia 121 kg struguri Ia 
hectar. Nici măcar un ciorchine de 
la fiecare butuc!

—; La Petiş s-a acordat o mai 
mare atenţie executării lucrărilor 
de întreţinere, tăierilor în uscat şi 
în verde, stropitului. Brigada din 
Petiş dispune de mai multe braţe 
de muncă. Şi în restul brigăzilor 
s-ar fi putut obţine, cu toate ca
lamităţile, producţii mai bune. Dar 
cum să se realizeze acest lucru din 
moment ce în toamnă viile nu au 
fost tăiate şi îngropate, în primă
vară tăierile s-au făcut superficial 
şi cu foarte multă întîrziere? Sin
cer vorbind, nici nu se putea alt-

ţinere, 
muncă.

— Cum vă explicaţi atunci 
tul că nici în anul 1968, cînd nu a 
fost vorba despre calamităţi natu
rale, nu stau realizat producţiile 
planificate? Din planul de 
dueţie şi din fişele contabile 
zultă că şi în anul trecut 
realizat abia 1 281 kg struguri 
hectar.

— Nici atunci nu am avut sufi
ciente forţe pentru a aplica 
tregul complex de lucrări 
tehnice.

— Deci aceasta este cauza prin
cipală. Cum se face atunci c, 
brigada din Petiş s-a realizat, 
pe 20 de hectare, o producţie

fap-

pro- 
re- 

s-au 
la

m- 
agro-

la
de
to

tală de 28 385 kg strugur i, aproape 
cantitatea obţinută la nivelul uni
tăţii? Dacă facem pn mic calcul, 
observăm că aici producţia medie

(Gontînuare în pag. a III-ă) 

P. BÜD

ţă de aceia care 
minutele.

Şeful atelierului de finisare, 
maistrul Octavian Forman, insista 
ca aprovizionarea tehnico-mate- 
rială a' locurilor de muncă să se 
facă în mod corespunzător, deoa
rece unele decalaje în aprovizio
narea cu cele necesare fazei res
pective de lucru atrag după sine 
pierderi serioase prin părăsirea 
locului de muncă pentru ca mun
citorul să-şi aducă o piesă sau 
alta.

Jn cuvântul sau loşn Gasper, 
maistru în sectorul cuptoare, sco
tea în evidenţă repercusiunile pro
vocate de lipsa de la servióiu a 
unui singur membru din echipă. 
Deoarece fiecare execută o ope- 
raţie> Prin Ppsa «nuia întreaga é- 
chipă suferă. în final, pierderile 
se răsfrîng asupra echipei, schim
bului, fabricii.

Pierderile de timp pricinuite de 
folosirea unor scule necorespun
zătoare au constituit obiectul dis
cuţiei reprezentantului atelierului 
de sticlărie-ambalaje, Alexandru 
Naghi. El a recomandat colectivu
lui de mecanici de Ia atelierul de 
întreţinere şi recondiţionat forme 
să fie mai operativ.

După această discuţie, pentru 
fiecare sticlar concluzia a fost a- 
ceeaşi: în minutele care pînă as
tăzi se mai iroseau, vor face vaze, 
pahare şi alte obiecte de sticlărie 
necesare economiei naţionale sau 
exportului.

MARJA MUNTEAN®
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C o l o a n a

De-a
baba oarba...

Nici nu se mai discută. Gea 
mai serioasă firmă din Sibiu 
este I.T.S. Şi asta pentru că 
aid sínt -posibile toate . . .  mi
nunile, fără a se deranja ono
rata conducere a întreprinderii, 
care este imună la critică . . .  
Cu puţin timp în urmă, arătam 
că în autobuzele de pe traseul 
nr. 8 s-au instalat aparate spe
ciale pentru autotaxare. Dar 
le-au pus anapoda, în faţă, 
răsturnînd logica, practica şi o- 
bişnuinţa. Cei care au hotărît, 
nid nu s-au sinchisit de toate 
acestea. Au vopsit geamul au
tobuzului, arătînd că urcarea 
este’ prin faţă. Harababura a 
continuat. Şoferii şi taxatoarele 
reclamau în rind cu cetăţenii 
această idee năstruşnică. Iată, 
însă, că aparatului respectiv i 
s-a pus lacăt. Unii ziceau că a 
fost umplut cu gogonele pen
tru iarnă. O casieriţă îşi luase 
locul supărată, dînd bilete. Nu
mai pentru o zi, spunea ea. 
Fiindcă lipsea colega ei care 
„ştia“ să stea Ungă acel aparat 
special . . .  Lumea urca şi prin 
spate şi prin faţă (indicaţia de 
pe geam). O harababură de ne- 
deseris. Ca la I.T.S. Vă rog să 
credeţi că este cea mai serioasă 
firmă . . .  La firmă ne refe
rim

Ardei
cu ghinion...

loan Tobias din Sibiu nu este 
superstiţios. O spunea tuturor, 
de cînd lucra ca gestionar la 
magazinul nr. 3 al Întreprinde
rii de legume şi fructe. Ba era 
chiar convins că-i merge bine. 
Muncea bucuros, mînca bine şi 
avea vise frumoase. O singură 
dată a avut un coşmar. După o 
zi cu ghinion. Se încurcase în 
nişte treburi cam . . .  buruie- 
no’ase, cu ceva zarzavat. Vîn- 
duse ardeiaşul gras de' calitatea 
a Il-a ca pe un ardei de cali
tatea I. Altă dată a fost prins 
cu ocaua mică. Fiindcă într-un 
proces-verbal a scăzut altfel 
nişte cantităţi de ardei, vînzîn- 
du-1 la un preţ mai mare, a 
fost deferit justiţiei. Omul a 
rămas stupefiat. Cum ~de l-au 
prins, că doar nu e supersti
ţios? Cum? Secret . . .  Vindea 
ardei la . . .  grădinar! . . .

Costică 
Grozavu...

Constantin Grozavu, angajat 
la fabrica „Libertatea" din Si
biu, a făcut-o lată. S-a magne- 
tizat după toate regulile, la 
restaurantul „Cibin". Şi se sim
ţea ca o bobină Cu curent elec
tric. A început să scoată sân
tei şi încerca să-i electrocuteze 
pe cei din jur, cu . . .  înjurături 
şi ameninţări. Ba la unul din
tre ei a scos şi cuţitul.

Şi atît a curentat, pînă s-a 
făcut scurtcircuit. A venit mi
liţia. Dar nu să-l decoreze 
pentru noua bravură, pe el, 
care era recidivist.

Drept pentru care Costică 
Grozavu n-a mai putut „pentru 
ca să“ se . . .  grozăvească.

Secretul
telefoanelor

Tocmai coborîsem din auto
buzul nr. 11, în Hipodrom. Un 
cetăţean, beat ca o corcoduşă, 
lovea telefonul public şi-l în
jura. M-am pomenit rîzînd cu 
poftă. Nu vă grăbiţi, că nu ştiţi 
de ce. Rîdeam de ignoranţa o- 
mului care nu e la curent cu 
telefoanele din Sibiu. Eu unul 
sínt mîncat de necazurile pe 
care ţi le fac. Am un carnet 
special. Ştiu că telefonul public 
din cutare loc înghite fisele şi 
nici măcar nu piuie. Altul cî- 
rîie încontinuu. Am telefonul 
„meu“, de la care nu poţi vorbi, 
dar asculţi muzică. E un fel de 
tonomat la discreţia celor ca- 
re-i cunosc năravul. într-un 
colţ de stradă este un alt apa
rat de la care poţi asculta con
vorbirile altora. Şi, în sfîrşit, 
unul de unde poţi vorbi cît 
vrei, că fisele îţi vin înapoi. Şi 
mă răzbun cumplit. Eu, toţi 
prietenii mei şi prietenii prie
tenilor vorbim numai de aici. 
Am povestit chestia asta unui 
cumătru de-al meu de la Tele 
foane. Mi-a promis o primă 
grasă. Dar n-am scos o vorbu- 
liţă. Că vrea să-l repare toc
mai pe cel mai bun. Să le ve
rifice dumnealor! Că aşa e cu 
telefoanele. N-au tonuri, ci toa
ne . . .  Şi e greu al ciorilor pînă 
să-l dibui pe ăla galanton. Tre
buie să-ţi toci o sacoşă- de mo
nezi . . .

Rubrică redactată de 
MARIN NIŢA

Poezia post-eminesciană, cres
cută dintF-un epigonism lipsit 
de strălucire, nu reuşea să lim
pezească apele fulgerate de pu
terea marelui geniu. O seamă 
de condeieri fără importanţă au 
trecut anonim sub conul de 
umbră al poetului. In acest con
text se cereau conştiinţe ferme, 
cu putere de a depăşi ambigui
tatea artistică a momentului, în 
spiritul unei viziuni de împros
pătare continuă, sub imperiul 
înseşi a exemplarei lecţii emi
nesciene. Una dintre aceste con
ştiinţe lucide şi vizionare, poate 
cea mai importantă prin pato
sul cu care îşi sublinia ideile, 
era a lui Alexandru Vlahuţă, 
al cărui entuziasm sincer, de e- 
senţă sănătoasă, transmis ge
neros printr-o

lea şi ai primului deceniu al 
celui următor) şi în vigoarea 
realist-critică a prozei. Fără a 
atinge empireul marilor sensi
bilităţi sufleteşti, proza sa păs
trează în special un interes de 
fond prin compasiunea umani
taristă (într-o tonalitate uneori 
romanţioasă, cu înclinări spre 
reverie) faţă de tragismul vie
ţii umile de la ţară (Fraţi de 
cruce, Socoteala, Ion etc.), în 
care adesea instinctele atavice 
acţionează implacabil, cu forţa 
unor legi nescrise.

Vlahuţă va fi printre primii 
care introduc la noi în litera
tură un interes special pentru 
lumea periferiei, intuind varie
tatea tipologică a mediului şi 
bogăţia lui umană.

activitate lite
rară şi publicis
tică prestigioa
să, infuza cu 
forţă proaspătă 
viaţa literară'de 
la sfîrşitul vea
cului trecut şi 
începutul seco
lului nostru,
Recunoscînd în 
Eminescu pe 
maestrul său li
terar (odă Lui 
Eminescu, arti
colul Amintiri despre Eminescu, 
conferinţa Curentul eminescian) 
şi simţind deopotrivă efemerita- 
tea epigonismului, subliniază ca
racterul reformator al poeziei e- 
oiinesciene, incompatibilitatea a- 
cesteia cu moda unei generaţii 
copleşite de gînduri şi simţiri pe 
care nu le trăise (v. poezia 
Unde ni sínt visătorii?). Aceas
tă atitudine teoretică revendi
cativă, pe planul conştiinţei, 
pentru generaţia sa, va fi com
pletată printr-o neobosită pre
ocupare de căutare şi îndruma
re a talentelor, care să expri
me specificul realităţii timpu
lui. Această sensibilă priză a 
ambianţei îl conduce la ilus
trarea unei estetid a faptului 
divers, la o „estetică a instan
taneului", cum o numeşte G. 
Călinescu, ceea ce reliefează, în 
ultimă instanţă, o altă faţă a 
realismului şi lucidităţii con
vingerilor sale. Estimarea rea
lităţii spontane (din familia 
scriitoricească Delavrancea, Al. 
Brătescu-Voineşti, Duiliu Zam- 
firescu, Al. Macedonski) îl ac
tivează în operativitatea ziaris
tică (a fost unul dintre cei mai 
fecunzi publicişti ai celei de-a 
2-a jumătăţi a secolului al XIX-

primite prin ambele registre, 
poate cu un mic deficit din par
tea artistului, ceea ce îi deter
mină — după cum remarca 
Tudor Vianu în Arta prozatori
lor români — o oarecare lipsă 
în „puterea de a-şi individuali
za figurile şi pe aceea de a se 
uita pe sine“. Este adevărat, 
scriitorul lasă adesea impresia 
că slujeşte un concept de la ca
re pleacă şi nu individualitatea 
literară a personajelor, care 
poate astfel apărea ca un deta
liu al unei scheme abstracte. 
De altfel, concepţia artistică a 
scriitorului oscilează în jurul 
termenilor de tezism şi tenden
ţionism, pînă la confundarea 
lor.

.Verismul scrierilor sale se îm
pleteşte cu o to-

PATOSUL LUCIDITĂŢII
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(5 0  de ani de la moartea lui 
A L E X A N D R U  V L A H U Ţ Ă )

La noi, tema periferiei a avut
o carieră destul de bine susţi
nută, inspirînd numeroase con
deie în tonalităţi şi viziuni din
tre cele mai diferite. Al. Vla
huţă se va opri cu o compasi
une umanitaristă, asupra unor fi
guri de nenorociţi ai periferiei, 
precum în De-a baba oarba, 
Cassian, Singurul amic, Des
părţit, Coriolan ş.a.

Conştiinţă frămîntată, adînc 
ancorată în zbuciumul vremii, 
reflectîndu-1 sub rezerve criti
ce, Al Vlahuţă îşi va dezvolta 
aptitudinea şi fecunditatea scri
itoricească şi pe linia reporta
jului memorialistic, „Din goana 
vieţii“ (Un crăciun, Mogîldea, 
De la şezătoare, Amintiri), sau 
pe cea a reportajului monogra
fic (România pitorească). Cea 
din urmă este alcătuită după o 
concepţie asemănătoare întru- 
cîtva Descrierii Moldovei a lui 
Cantemir, evocînd frumuseţi 
peisagistice, descriind jocuri şi 
notînd ântece populare, reme- 
morînd cu mîndrie gloria trecu
tului, momente de răsunet ale is
toriei româneşti. Este vorba de 
o dedublare complementară a 
artistului şi a omului, opera sa 
înregistrînd deopotrivă sugestii

nalitate
izvorîtă

etică,
dintr-

un optimism cu
rativ în faţa ne
dreptăţilor vie
ţii. Ceea ce nu
meşte Tudor 
Vianu „veleita
tea realistă" a 
scriitorului era o 
formulă literară 
rezultată dintr-o 
experienţă so
cială şi psiho
logică. Scri

itorul şi-a servit timpul cu o 
conştiinţă mereu trează, ceea ce 
i-a permis să depăşească neca
zurile mărunte printr-o optică 
mai generală şi mai cuprinză
toare asupra vieţii. O anumită 
duioşie mergînd pînă la decep
ţie (mai ales în poezii) rămîne 
un dat psihologic, temperamen
tal, care nu ilustrează din adînc 
conştiinţa sa umană şi artisti
că. Faptul că în descripţie este 
un „contemplator asociativ", 
după remarca aceluiaşi cercetă
tor, se rezolvă într-un plus de 
bogăţie a sugestiilor subiective, 
fapt care ni-1 reaminteşte pe 
Odobescu, cel din Pseudokine- 
geticos.

Dacă opera literară a lui 
Vlahuţă este un ecou al vremii, 
păstrînd în primul rînd un in
teres artistic documentar, re
zultat din raportarea la am
bianţa în care s-a produs, con
ştiinţa sa de artist rămîne e- 
xemplară prin luciditatea şi 
promptitudinea reacţiei în faţa 
imperativelor epocii, a perspec
tivei de dezvoltare a literaturii 
noastre pe linia realismului cri
tic de nuanţă socială şi psiho
logică.

TITU POPESCU

Peisaj din Munţii Făgăraşului (Valea Sîmbetei)

OGLINDA ORAŞULUI 0)
Printre multiplele cauze ce stau 

la baza accidentelor se numără şi 
aceea ce reclamă proasta între
ţinere a drumurilor sau lipsa unor 
indicatoare care să arate că pe 
porţiunea respectivă se execută 
lucrări.

O întîmplare tragică ne-a îndem
nat să întreprindem un raid prin 
oraşul Sibiu, pentru a vedea cum 
sínt întreţinute străzile, ca artere 
de circulaţie. Cazul cu pricina se 
referă la un accident ce a avut loc 
nu de mult pe şoseaua Nocrichu- 
lui. Aici se executau lucrări pen
tru construirea unui podeţ. La că
derea nopţii, muncitorii s-au retras 
fără să lase vreun semn de sem
nalizare, pentru a avertiza că de-a 
latul şoselei s-a săpat un şanţ. Şi 
iată că primul sosit la locul cu

•  Indolenţa — izvor de accidente
•  Să se facă străzi cu fermoar!
•  Pe arterele de circulaţie vehiculează nepăsarea

Str. MAGHERU
Foto: FRED NUSS

s p o r t . . .

RUGBY - Divizia A

sport...

C. $ . M. Sibiu -  S tiin ta  P e tro se n i 0 -0
Duminică, tînăra echipă sibiană 

de rugby a îneîntat pur şi simplu 
prin jocul excelent prestat, în faţa 
uneia dintre cele mai puternice 
formaţii din provincie.

Gazdele au reuşit, în compania 
studenţilor, să practice cel mai 
bun joc din actualul campionat, 
cu toate că au obţinut doar un re
zultat de egalitate. Faţă de valoa
rea adversarului acest 0—0 este 
echivalent cu o victorie. Puţini 
dintre spectatori, chiar dintre cei 
mai optimişti, se puteau gîndi că 
echipa gazdă ar emite pretenţii în 
faţa puternicei şi valoroasei for
maţii din Petroşeni. Dar pe teren 
lucrurile s-au desfăşurat cu totul 
altfel. Gazdele, dornice să-şi mă
rească zestrea de puncte (destul 
de săracă), au jucat cu o dăruire 
şi voinţă demne de admirat. Un 
spectator îneîntat de jocul prestat 
de gazde a exclamat la sfîrşitul 
partidei: „Ce bine ar fi dacă ar 
începe acum campionatul". In
tr-adevăr echipa noastră abia acum 
si-a dat examenul de maturitate 
pe care l-a trecut în mod strălu
cit.

Partida a fost de bun nivel teh
nic cu multe faze de rugby curat, 
care au ridicat în picioare tribu
nele.

Sibienii au început jocul in 
trombă, cu atacuri derutante, pu- 
nînd deseori în dificultate masiva 
echipă a oaspeţilor, care a fost pur 
şi simplu uluită de vigoarea şv 
hotărîrea acţiunilor ofensive ale 
gazdelor.

Ocaziile nu s-au lăsat aşteptate, 
dar nici una din ele n-a fost fruc
tificată. O lovitură de pedeapsă, 
bine executată de Munteanu, a 
trecut milimetric pe lîng | bara 
verticală a porţii. Dacă această

ocazie ar fi fost fructificată, am fi 
obţinut desigur victoria. Studenţii 
au jucat la nivelul faimei de care 
se bucură, făcînd totul să poată 
realiza cel puţin acel egal, de
venit o certitudine abia la termi
narea jocului.

Nu putem încheia fără a aduce 
un cuvînt de laudă antrenorului 
Bebe Boboc, care a reuşit să in
spire tinerilor săi elevi certitudi
nea adevăratei lor valori.

întreaga echipă merită felicitări 
pentru jocul prestat şi în mod deo
sebit: Căldeanu (a jucat bolnav!), 
Thomas, Lomotă, Gangan, Răşcanu 
şi Munteanu.

A arbitrat foarte bine d’Eclesis 
Pellegrino din Bucureşti.

Dar iată şi formaţia sibiană ali
niată în această partidă:

Vinţe, Căldeanu, Thomas — Gan
gan, Lup — Poclitaru, Lomotă, A- 
gavriloaie, Răşcanu, Tămaş — Cîr- 
ciumărescu, Schosch, Popescu, 
Gancea — Munteanu.

IANCU BOŢOCAN

pricina, motociclistul I. S., s-a ac
cidentat grav, suferind o fractură.

Am pornit-o, deci, prin Sibiu. 
Pe numeroase străzi, zeci de gropi 
presărate, rozînd asfaltul sau pa
vajul, ca o pecingine, şi pricinuind 
autovehiculelor, mai ales pe timp 
de noapte, dacă nu avarii, cel pu
ţin şicane. Iată, de pildă, în apro
pierea cimitirului, trei gropi res
pectabile atrag atenţia în modul 
cel mai serios, cum că nu este de 
glumit, putîndu-se ajunge, printr-o 
împrejurare nefericită, cu uşurinţă 
într-un pat de spital, dacă nu mai 
rău. Nu departe de aici, pe str. 
Argeşului, o altă groapă care rîn- 
jeşte la autovehicule, făcîndu-le să 
sughiţă din rărunchi de îndată ce 
fac cunoştinţă cu ea.

în capriţul străzii Dealului, că
tre B-dul Lenin, un şanţ a rămas 
de-a curmezişul —• mărturie a 
unor lucrări ce s-au făcut cîndva 
aici.

Strada 9 Mai, pe timp de ploaie, 
îi bagă pe pietoni de-a dreptul în 
răcori. Două şiruri de bălţi, de o 
parte şi de alta a străzii, fac din 
trecerea cetăţenilor p>e trotuar un 
adevărat calvar. Maşinile care trec 
în goană pe aici îi zugrăvesc de 
sus pînă jos cu apă murdară.

Pornind din Şoseaua Alba Iulia 
pe str. Turismului, salba de gropi, 
de pe aceasta din urmă, rămîne o 
floare la ureche faţă de ceea ce 
îţi este dat să vezi pe strada Ne- 
culce care se ramifică din Turis
mului. Aici, toată strada este în
tr-o metamorfoză pe care o aş
tepta de multă vreme. Dar nu 
acest fapt îl reproşăm, ci altceva. 
Actualmente, strada Neculce, pe o 
porţiune, se află la circa 80 cm 
mai jos de nivelul restului de 
drum, datorită săpăturilor.-Nici un 
fel de semnalizator nu figurează 
aici, lăsînd totul la voia întîmplă- 
rii. Or, este foarte uşor posibil, în 
felul acesta, ca un autovehicul, 
mai ales noaptea, să se pome
nească făcînd sărituri de la tram
bulină.

O altă faţetă a nepăsării o re
clamă unele intervenţii ce s-au fă
cut la reţeaua de canal sau insta
laţii subterane. Nu rareori ne 
este dat să vedem că remedierile 
ce trebuie făcute sínt tărăgănate, 
sau, ‘deşi au fost făcute, sínt lă-

J

Ş A H

In  c a m p i o n a t u l  r e p u 
b l i c a n ,  f a z a  m u n ic ip a l ă

A doua întîlnire din cadrul cam
pionatului republican pe echipe, 
disputată între echipele Progresul 
şi Independenţa Sibiu s-a soldat, 
după o luptă îndîrjită, cu victoria 
echipei Progresul, care a acumulat 
5 puncte contra 2.

în afara celor trei echipe înscri
se pentru campionat, nici o altă 
asociaţie sportivă n-a fosî în stare 
să-şi prezinte echipa pentru a lua 
parte la această competiţie im
portantă.

Ultima întîlnire va avea loc la 
sediul asociaţiei Zorile, în 23 no
iembrie 1969, ora 9,30, între echi
pele Independenţa şi Zorile.

A. F. I.
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TIMPUL
Soarele răsare la 7 h şi 18 m 

şi apune la 16 h şi 44 m. Vre
me în curs de răcire uşoară cu 
cerul mai mult acoperit. Vor 
cădea ploi slabe, intermitente, 
în toate regiunile. în zonele 
muntoase lapoviţă şi ninsoare. 
Vîntul va sufla potrivit, cu in
tensificări locale, din vest şi 
nord-vest. Minimele vor fi cu
prinse între 3 şi 6 grade, iar 
maximele vor oscila între 10 şi 
15 grade.

CISNADIE: POPULAR: An
gelica şi sultanul (orele 11,00; 
14,00; 16,00; 18,00 si 20,00).

AGNITA: 8- MAI: A dispărut 
un Fragonard (orele 10,00; 
16,00; 18,00 şi 20,00).

COPŞA MICA: POPULAR: 
Heroina (orele 17,00 şi 19,00).

DUMBRĂVENI: 7 NOIEM
BRIE: Vară fierbinte (orele
18,00 şi 20,00).

BAZNA BAI: La est de Eden
(orele 17,00 şi 19,00).

OCNA SIBIULUI: Noaptea e 
făcută pentru a visa (orele
17.00 şi 19,00).

APOLDU DE SUS: 23 AU
GUST: Regele suedez (orele
17.00 şi 19,00).

T E A T R U
La Teatrul de stat din Sibiu, 

ora 19,30, spectacol cu piesa 
Richard al III-lea.

CIN EM A
SIBIU: PACEA: Lupii albi 

(orele 9,00; 11,30; 14,00; 16,30; 
19,00; 21,00); ARTA: My Fair 
Ladv (orele 9,30; 13,00; 16,30; 
20,00); TINERETULUI: Profe
sioniştii (orele 10,00; 12,00;
14,30; 16,30; 18,30; 20,30).

MEDIAŞ: PROGRESUL: Pa
ria (orele 9,00; 11,15; 14,00:
16,30; 19,00; 21,15); TINERE
TULUI: Cavalerii aerului (ore
le 10,00; 16,30; 18,30; 20,30);
UNIREA: Vremuri minunate la 
Spessart (orele 10,00; 16,00;
18,00 şi 20,00). Cadru din filmul Cavalerii aerului

14.30 FOTBAL 
Steaua — F. C. Argeş.

18.00 Misterul din peşteră (VII) 
— ultimul episod.

18.30 Mult e dulce şi frumoasă *
19.00 Telejurnalul de seară.
19,20 Intermezzo coregrafic.
19.30 Ştiinţa şi producţia.
20.00 Concertul orchestrei sim

fonice a Radioteleviziunii,
22,05 Reflector.
22.15 Telejurnalul de noapte.
22.30 Telesport. j
23.15 închiderea emisiunii. J

CONFERINŢE
în cadrul programului Uni

versităţii populare din Sibiu, 
la cursul Comorile muzeelor pa
triei, se va face vizitarea şi pre
zentarea muzeului din Cristian 
şi Gura Rîului. Prezintă prof. 
Herbert Hoffmann, la ora 
16,00.

'•i In cadrul cursului: Igiena 
muncii, în sala de cultură a în
treprinderii „13 Decembrie“ va 
avea loc conferinţa Igiena ali
mentaţiei.

1

sate în plină stradă gropi şi gră
mezi de pămînt, fără vreun sistem! 
de semnalizare, creînd dificultăţi 
în circulaţie. Este cazul întîlnit pe 
Şoseaua 11 Iunie, în apropiere de 
fabrica „Sibiana“.

O fatalitate, puterea neprevăzu
tului, lipsa de interes şi răspun
dere sau de logică fac ca pe străzi 
să vezi adeseori o adevărată muncă 
de Sisif, conturbînd, bineînţeles,- 
circulaţia, liniştea şi afectînd este
tica. Pe o stradă se lucrează la 
canal ori la alte instalaţii. Se 
scoate asfaltul, se răstoarnă totul, 
rămînînd astfel săptămîni sau chiar 
luni. Abia s-au îndreptat lucrurile 
şi îi vine altuia ideea că ar avea 
şi el ceva de făcut pe aceeaşi 
stradă. Şi travaliul începe imediat. 
Din nou se scoate asfaltul, se dă 
totul peste cap. Qr, cea mai bună 
soluţie ar fi ca străzile să fie fă
cute cu ... fermoar (!?) Strada U- 
zinei a zăcut luni de zile. A fost 
scormonită pînă în măruntaie. 
Abia căpătase din nou înfăţişarea 
de stradă că s-a şi găsit altcineva 
s-o scormonească. în urmă cu cî- 
teva zile, cînd am întreprins rai
dul la care ne referim, trei sfer
turi din lăţimea străzii erau blo
cate cu munţi de pămînt. Tova
răşii de la Uzina de reparaţii îşi 
aduseseră aminte că au şi ei ceva 
de pus sub strada amintită şi atît 
de frămîntată.

Pe B-dul 23 August, un com
presor îşi odihnea foalele, ca un 
gîndac uriaş, tocmai în mijlocul 
drumului. Muncitorii care îl folo
seau (de la I.R.C.) spuneau că 
nu pot să-l ţină lîngă trotuar. 
Mofturi! Ba mai mult! N-aveau, 
nici aprobare pentru a crea re
stricţii de circulaţie. Totodată, 
compresorul cu pricina era lăsat 
de seara pînă a doua zi la prînz, 
nefolosit în locul amintit.

Intrarea de la Maternitate era, 
la acea dată, păzită de o „impu
nătoare" grămadă de moloz care 
stătea de strajă „pe vizavi“, iar 
nişte muncitori de la I.C.S. care 
săpaseră o groapă, în Hipodrom, 
nu găsiseră unde să arunce pămîn- 
tul, devenit nămol, decît pe partea 
carosabilă a străzii.

~ Pe str. General Magheru s-a in
trodus o conductă de-a lungul ar 
terei. Pămîntul, de asemenea, a 
fost aruncat la voia întîmplării, 
blocînd trecerea. Dar nu numai 
atît. în sfîrşit, lucrarea s-a în
cheiat, dar restul a rămas baltă.

Faţă de cele semnalate, care re
prezintă numai o parte din nea
junsurile create pe străzile Sibiu
lui, se cer măsuri urgente.

Locot. col. EDMONT MARTON
şeful serviciului de circulaţie al 
Inspectoratului judeţean Sibiu al 

miliţiei

a

Dotări cu 
mobilier 
şi utilaje

Unităţile comerciale din judeţul 
Sibiu au primit recent în dotare, 
utilaj şi mobilier independent în 
valoare de 690 000 lei. O izotermă 
antefrigorifică, un camion „Car- 
paţi“, o autodubă de transport, 
opt  ̂case de marcaj electronice, 
maşini de calcul şi alte maşini şi' 
utilaje au intrat în completarea 
inventarului mobil al întreprinde
rilor comerciale din judeţ.

PRONOEXPRES
CONCURSUL 47 

din 19 noiembrie
E x trag e rea  I :  23, 35, 2, 4 , 26, t  

Fond de p rem ii: 313 133 
E x trag e rea  a  I l -a :  18, 11, 3, 41, t ,  32, 30 

^ F o n d _ de p re m ii: 288 215
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Respectarea legislaţiei 
muncii -  U N  I M P E R A T I V  
N U  O  R E C O M A N D A R E !

Consiliul judeţean al sindicate
lor Sibiu a iniţiat, cu sprijinul ju
riştilor din colectivul obştesc, în 
perioada ultimelor lüni, o acţiune 
de verificare a felului cum se a- 
plică legislaţia muncii.

Desigur, această verificare nu a 
putut viza întregul cîmp al le
gislaţiei muncii şi nici toate în
treprinderile, dar, vizita într-un 
număr de 20 de întreprinderi a 
permis să se desprindă o serie de 
concluzii, nu toate îmbucurătoare.

Astfel, în unele întreprinderi 
dispoziţiile legale cu privire la an
gajarea şi desfacerea contractului 
de muncă, la concediile de odih
nă, se aplică de către comisiile 
de judecată, după o liberă inter
pretare şi nu după litera impera
tivă a legii. Angajaţii ce deţin 
posturi în care sínt chemaţi să 
aplice nemijlocit legea (şi cite o 
dată chiar jurisconsulţii întreprin
derilor), sub scutul temerii de a 

^^nu li se imputa sumele, refuză să 
"^avizeze plata anumitor drepturi 

băneşti, salariaţilor. Această tea
mă, de cele mai multe ori, este 
rezultatul necunoaşterii suficiente 
a legii.

Pentru a ilustra cele expuse maî 
sus, redăm cîteva aspecte din si
tuaţiile constatate în amintita ac
ţiune. In unele întreprinderi se 
desface contractul de muncă fe
meilor care îşi dau demisia pentru 
a îngriji copii sub 3 ani, pe te
meiul art. 18 din Codul muncii şi 
nu al art. 19 combinat cu art. 1331 
din acelaşi cod. Un caz tipic s-a 
petrecut la fabrica „Libertatea“ 
Sibiu, cu salariata Anica Nistor. 
în  asemenea caz se pierde vechi
mea neîntreruptă în cîmpul mun
cii deoarece art. 1331 ut. C din 
Codul muncii se referă numai la 
art. 19 şi nu şi la 18. De aseme
nea, în caz de îmbolnăvire a fos
tei angajate în decurs de 90 de 
zile de la desfacerea contractului 
de muncă, nu primeşte ajutor pen
tru incapacitate temporară de 
muncă fiindcă art. 24 din H.C.M. 
880/1965 acordă acest beneficiu 
numai celor care se încadrează în 
demisiile prevăzute în art. 1331 
lit. C combinat cu art. 19 din Co
dul muncii.

Sínt numai cîteva consecinţe ne
faste, la care se pot adăuga încă 
două şi anume că se poate cere 
restituirea' unei părţi din indem
nizaţia de concediu, dacă acesta 
s-a efectuat în întregime, plus că 
la unitatea la care se va angaja 
va primi timp de 2 ani consecu
tiv un concediu de 15 zile indi
ferent de vechimea în cîmpul 
muncii.

In cazul de faţă, ca şi în altele,- 
teoria demisiei acceptate de con
ducere şi notată cu art. 18 din Co
dul muncii, este sursa unor mari 
dezavantaje.

Analizînd puţin şi capitolul le
gii concediilor, se constată că, deşi 
acesta se aplică de aproape doi 
ani, chiar şi acum se naşa confuzii 
şi nu se cunosc bine textele Legii 
26/1967. Astfel, la unele întreprin
deri, cum este M.A.C.O., în cazul 
ţov. Brigitte Markeli, iar la „Li

bertatea“ în cazul tov. Sofia Bo
boc, s-au acordat concedii cu cîte 
3 zile mai puţin decît prevedea le
gea.

O situaţie nelegală s-a ivit şi la 
întreprinderea judeţeană de con
strucţii montaje unde angajatului 
loan Popa, care a avut drept la 
primul concediu în 1968, nu i s-a 
acordat şi numărul de zile pro
porţional cu timpul lucrat în 1967; 
la fel şi în cazul angajatei A. Klaus. 
Unor angajaţi li s-a calculat con
cediul după vechimea avută la 
data plecării în concediu, nu după 
aceea de la sfîrşitul anului calen
daristic.

Lucrurile nu stau mult mai bi
ne nici la capitolul compensări în 
bani a drepturilor de concediu de 
odihnă, care pare a fi cel mai de
ficitar la încadrarea în legalitate. 
Explicaţia este aceea că aici in
tervine teama de răspundere ma
terială şi se merge pe linia neacor- 
dării compensării în bani, pe mo
tivul că este mai comod şi mai 
lipsit de riscuri ca angajatul să se 
adreseze comisiei de judecată, da
că are vreo pretenţie.

De exemplu, la uzinele „Inde
pendenţa“ şi „Balanţa“ nu se 
compensează în bani drepturile de 
concediu, proporţional cu timpul 
lucrat, acelora care pleacă din în
treprindere mai înainte de a îm
plini 11 luni de la angajare. Deşi 
legea este clară în acest sens şi 
au apărut precizări în ziarul 
„Munca“ şi în „Revista română 
de drept“, totuşi şi acum se con
fundă de către unii şefi de servi
cii şi chiar de jurisconsulţi, drep
tul de a se primi în natură un 
concediu care se naşte după 11 
luni de vechime neîntreruptă, cu 
acela de a se compensa în bani, la 
plecarea din unitate, care se naşte 
din prima zi lucrată şi creşte prin 
acumulări cantitative.

In unele întreprinderi, cum este 
la „7 Noiembrie“, salariaţilor de
misionaţi li se compensează în 
bani concediul numai dacă aceştia 
o cer în mod expres. Cu alte cu
vinte, de acest drept beneficiază 
numai cei care cunosc perfect le
gea şi sínt diligenţi, iar de la cei
lalţi şe poate realiza o „econo
mie“. S-au ivit situaţii în care s-a 
cerut restituirea indemnizaţiei de 
concediu, parţial cu perioada ne
lucrată, de la muncitoare care 
şi-au dat demisia pentru a-şi în
griji copiii. Asemenea situaţii au 
fost la fabrica „Libertatea“, în ca
zul muncitoarelor Lucreţia Radu 
şi A. Nistor.

La întreprinderea de legume şi 
fructe a existat părerea că celor 
care primesc primul concediu în 
anul în curs, nu li se acordă con
cediu şi pentru lunile lucrate în 
anul trecut. Astfel a fost cazul an
gajatei Elena Stan, care a fost ne
voită să se adreseze ziarului „Tri
buna Sibiului“ pentru a întreba 
care sínt drepturile sale.

Acestea sínt numai unele aspec
te pe care ne-am propus să le. a- 
nalizăm acum, urmînd ca în viitor 
să ne preocupăm şi de altele, men- 
ţionînd şi numele acelora care cui

rea voinţă încalcă legea, sau care 
îşi introduc o lege proprie în în
treprinderile unde lucrează.

Pentru a se putea înlătura a- 
ceastă racilă, a diversificării inter
pretării textelor de lege, este ne
cesar să se întărească autoritatea 
jurisconsultului în întreprindere, 
acesta devenind unicul care, în 
mod calificat şi cu simţ de răs
pundere, interpretează legea. A- 
ceastă facultate nu trebuie lăsată 
la latitudinea fiecărui şef de ser
viciu şi nici chiar la acea a con
ducerii.

De asemenea, comitetele sindi
catelor, prin delegatul responsa
bil cu legislaţia muncii şi preşe
dintele comitetului sindicatului, 
prezent în comitetul de direcţie, 
sínt chemaţi să vegheze la respec
tarea tuturor drepturilor angaja
ţilor şi la aplicarea strictă a legii.

CORNELIU BUCHHOLTZER
consilier juridic

N-rV

Â lll

Pentru operatorii cinematografului „Pacea“ din Sibiu, una din preocu
pările permanente este buna întreţinere a aparatelor în vederea obţi

nerii unei proiecţii ireproşabile
Foto: HORST BUCHFELNER

R esp on sab ilita tea  interpreţilor:

IMAGINEA SI SEMNIFICAŢIILE MUZICII
Este ştiut că opera unui com

pozitor capătă viaţă, captează, 
fascinează, iar uneori pătrunde cu 
brutalitate în intimităţile sufletu
lui nostru numai dacă interpretul 
o impregnează cu ceva din pro
pria sa personalitate, bineînţeles pe 
linia imperativelor mesajului com
ponistic. ' Pornind de la această i- 
magine interpretativă a muzicii 
vom înţelege probabil cu uşurinţă 
elementele care ne-au condus în 
aprecierile lucrărilor prezentate în 
concertul simfonicului sibian de 
marţi seara.

Se impune de la bun început, 
comparativ cu concertul săptămî- 
nij trecute, remarca saltului cali
tativ, nu întrutotul inexplicabil, în 
evoluţia colectivului orchestral. De 
data aceasta, micile imperfecţiuni 
tehnice sínt depăşite de dăruirea 
elevată, patetică şi sinceră cu care 
ansamblul participă la realizarea 
interpretărilor. Am apreciat în 
mod deosebit măiestria cu care ar
tistul emerit Henry Selbing a con
dus orchestra la obţinerea în poe
mul simfonic „O noapte pe mun
tele pleşuv“ de Modest Musorgski 
a unei minunate sugestivităţi pic
turale. Ajutat desigur de calitatea 
muzicală a ideilor, dar animat în 
acelaşi timp de luciditate şi pasio- 
nalitate, de dorinţa clarităţii ex
presiei, ansamblul şi dirijorul vi
brează făcîndu-i şi pe alţii să vi
breze.

In Concertino pentru orchestră 
de coarde, de Doru Popovici, lu
crare ce sintetizează, ca de altfel 
întreaga operă a compozitorului*

sensibilitatea romantică şi lucidita
tea pregnantă a stilului modern, 
a plăcut robusteţea şi claritatea 
construcţiei formale, acurateţea 
limbajului armonic şi conducerea 
planurilor dinamice şi agogice. Or-

concerte
chestra şi dirijorul său au creat 
impresionanta viziune a unei iden
tificări maxime cu textul parti
turii.

Mai puţin realizată, mai plată şi 
oarecum superficial tratată ni s-a 
părut a fi Simfonia nr. 11 de Josef 
Haydn. Poate că nici includerea 
ei în program nu a fost cea mai 
fericită sau, mai bine zis, cea mai 
reprezentativă pentru stilul res
pectiv.

In finalul concertului am ascul
tat Concertul în fa minor pentru 
pian şi orchestră de George Gersh
win — lucrare ce se pare că a
constituit punctul de convergenţă 
al atenţiei auditoriului. Solistul — 
pianistul bucureştean Dan Mizra
hi — izbuteşte să ne capteze aten
ţia, uneori chiar să ne uimească, 
prin perfecţiunea execuţiei, prin 
tehnica sa îngrijită, prin momen
tele de ton cald, plin, vibrat. Şi 
totuşi, n-am simţit în interpretarea 
sa ceva fundamental, tulburător. 
N-am simţit nici descătuşarea ace
ea specifică stilului improvizatorio 
gershwian, nici acea tensiune rit

mică, acel swing caracteristic mu
zicii de jaz ce stă la baza creaţiei 
simfonice a compozitorului. Inter
pretarea sa avea ceva din mirajul 
florilor de gheaţă, creînd şi men- 
ţinînd o distanţă între scenă şi 
sală.

Am admirat însă în mod deose
bit excepţionalele calităţi demon
strate în acompanierea concertului 
de ansamblul orchestral, dar mai 
ales de dirijorul său — artistul e- 
merit Henry Selbing.

DORU CONSTANTINIU

DE LA CORESPONDENŢII
NOŞTRI

Peste prevederile 
planului

In cele 10 luni care au trecut) 
din acest an, colectivul de muncă 
de la fabrica „Flamura roşie“ din 
Sibiu a realizat un plus de pro
duse de larg consum şi accesorii 
pentru industria textilă în valoare 
de aproape 4 milioane lei. Peste
1,5 milioane rezerve de mine cu 
pastă de scris, 20 000 pixuri dife
rite, 4 000 de truse cu şurubelniţe, 
aproape 25 000 coperţi din poli- 
clorură de vinii, 15 tone de ţevi 
textile din hîrtie, peste 500 000 
pîlnii şi tuburi din masă plastică 
pentru industria textilă — sínt 
numai cîteva din produsele reali
zate peste prevederile planului. 
Continuînd preocuparea pentru în
deplinirea în cele mai bune con- 
diţiuni a angajamentelor din în
trecerea socialistă pe anul 1969, 
colectivul fabricii se străduieşte să 
realizeze în final, peste rezultatele 
actuale, o producţie suplimentară 
de încă 1,2 milioane lei.

In această activitate se eviden
ţiază muncitorii şi tehnicienii, 
precum şi formaţiile de lucru din 
secţiile tuburi textile, stilouri, ter- 
moplaste şi termorigide.

P. BODEA

Cu angajamentele 
realizate

Colectivul fabricii „Firul roşu“ 
din Tălmaciu, unitate din cadrul 
Combinatului textil Cisnădie, are 
pînă în prezent realizări deosebite 
pe linia îndeplinirii angajamente
lor luate în întrecerea socialistă pe 
acest an.

Astfel, angajamentul privind 
depăşirea valorii producţiei globa
le a fost realizat, obţinîndu-se su
plimentar peste 4,5 milioane lei 
(la fire de bumbac şi aţă de cu
sut), economii la preţul de cost 
de 320 000 lei, iar productivitatea 
muncii a crescut cu 6 la sută în 
plus faţă da sarcina planificată.

GH. BARBU

Fresce restaurate
Impunătoarea clădire medieşeanâ 

a Liceului nr. 1 are pe faţadă niş
te fresce albastre. Cu ani în urmă 
acestea au fost acoperite. De cu
rbed, o echipă de la I.L.L. Mediaş, 
sub conducerea profesorului liceu
lui Dănilă Cosmescu, a început lu
crările de restaurare a faţadei res
pective. Astfel se pun în valoare 
frescele, ceea ce va da farmec de
plin clădirii.

A. SZOMBORI

in prima lună 
a trimestrului

La Fabrica de tricotaje din Ag
nita, în prima lună a ultimului 
trimestru al acestui an, s-au ob
ţinut importante succese în rea
lizarea principalilor indicatori de 
plan. Astfel, planul producţiei glo
bale a fost depăşit cu 9,7 la sută, 
al producţiei marfă cu 10,9 la su
tă, iar sarcina de creştere a pro
ductivităţii muncii cu 9,8 la sută. 
în acelaşi timp s-a acordat atenţia 
cuvenită calităţii produselor, indice 
ce a fost realizat sută la sută.

M. TERCHILA

0 propunere
Pe lîngă alte lucrări gospodă

reşti de înfrumuseţare a satului 
Topîrcea, în prezent se lucrează 
intens la ultima porţiune de drum 
care face legătura cu oraşul Ocna 
Sibiului.

O dată cu încheierea lucrărilor 
de pietruire a drumului (au fost 
transportate şi împrăştiate sute da 
metri cubi de piatră), sătenii din 
Topîrcea au o propunere. Legătura 
între cele două localităţi să se facă 
cu autobuze. Dacă nu zilnic, cel 
puţin de trei ori pe săptămînă să 
circule cîte un autobuz tur-retur. 
în acest fel se vine în sprijinul to- 
pîrcenilor care au de rezolvat o 
serie de probleme la nivelul Con
siliului popular orăşenesc Ocna 
Sibiului, de care 'aparţine satul 
lor.

V. IOAN

Contribuţii 
sporite la 

p fondul de stat
Lucrătorii întreprinderii agricole 

de stat din Agnita desfăşoară o 
activitate susţinută pentru reali
zarea şi depăşirea indicatorilor de 
plan. Pe primele zece luni ale 
acestui an, în fermele zootehnice 
ale întreprinderii s-a realizat o 
producţie marfă de 35 471 hl lapte 
de vacă, faţă de sarcina de plan 
pe această perioadă de 31 757 hl. 
Un aport deosebit în realizarea 
acestei producţii au lucrătorii fer
melor din Nocrich (condusă de 
medicul veterinar Horst Schmidt), 
Metiş (condusă de inginerul loan 
,Ţucudeanu) şi Sărături (condusă 
de Martin Albrich), unde s-au în
registrat depăşiri la producţia 
marfă între 700 şi 1 300 hl lapte de 
vacă.

Arături de toamnă 
pe întreaga supra
faţă planificată

O importantă lucrare căreia 
oamenii muncii de pe ogoarele ju
deţului trebuie să-i acorde în a- 
ceste zile maximum de atenţie o 
constituie arăturile de toamnă. 
Este demnă de remarcat în acest 
sens preocuparea mecanizatorilor 
de la I.A.S. Mediaş. Organizîndu-şi 
judicios activitatea, ei au reuşit să 
execute arături de toamnă pe în
treaga suprafaţă planificată, de 903 
hectare. O notă bună şi pentru 
mecanizatorii de la I.A.S. Agnita 
care, faţă de 1 600 hectare prevă
zute a fi arate în toamnă, au rea
lizat 1 626 hectare.

d e mii d e  lei... 
p e ap a  S îm betei
(Urmare din pag. I)

fel, dacă avem în vedere faptul 
că pe familie a revenit 20 ari de 
vie. Era imposibil ca lucrările să 
se facă la timp, mai ales că în pe
rioada respectivă, aceiaşi coopera
tori, aveau de executat şi lucrări 
în cîmp. După părerea mea, gre
şeala porneşte de la desfiinţarea 
brigăzii viti-legumicole. Dacă a- 
veam o asemenea brigadă, lucru
rile ar fi decurs altfel.

— Cine v-a împiedicat s-o reîn
fiinţaţi?

— Nimeni. Cert este însă că 
toate lucrările, puţine cîte s-au fă
cut, au fost de foarte slabă cali
tate.

O primă concluzie ce se des
prinde din hăţişul lacunelor . care 
au predominat în activitatea sec
torului viticol este aceea că fac
torii de răspundere, în speţă con
siliul de conducere, comitetul de 
partid, au neglijat mobilizarea 
unor forţe suficiente, în momen
tele hotărîtoare, pentru a se rea
liza la timp întregul volum de lu
crări. Şi astfel conducerea unităţii 
a lăsat, dintr-o simplă neglijenţă, 
să-i scape printre degete sute de 
mii de lei care ar fi rotunjit în 
bună măsură valoarea zilei-muncă. 
Pentru că, fără îndoială, dacă s-ar 
fi căutat forme adecvate de cointe
resare a membrilor cooperatori, a- 
ceştia ar fi luat parte la realizări 
tuturor lucrărilor. Să ascultăm îns; 
şi părerea specialistei unităţii, in
ginera horticultoare Elena Ganga

— Pe lîngă calamităţi, asupra 
cărora nu mai insist, cred că prin
cipala cauză rămîne stropitul, care 
nu s-a făcut nici la timp şi nici 
de calitate — ne-a spus interlocu
toarea. Echipa de stropit a fost 
formată numai din bătrîni, care nu 
au reuşit să cuprindă întreaga su- 

' prafaţă şi mana a făcut ravagii. La

aceasta a contribuit şi faptul că 6 
serie de lucrări nu s-au executat 
la timpul optim, în special cele în 
verde. Pe urmă să nu uităm că în 
toamna anului 1968 via nu a fost 
îngropată. In urma îngheţului de 
peste iarnă s-au pierdut mulţi mu
guri de rod. De asemenea, în ca
drul lucrărilor de întreţinere, sapa 
mare nu numai că s-a făcut su
perficial dar nici măcar pe în
treaga suprafaţă. Pe 25 hectare nu 
s-a aplicat nici praşila a Il-a.

— Cunoscînd aceste deficienţe, 
nu aţi considerat necesar să luaţi, 
împreună cu consiliul de condu
cere, măsuri pentru a le înlătura 
şi a aduce pe linie de plutire ac
tivitatea în viticultură? Oare lipsa 
braţelor de muncă să fi constituit 
într-adevăr o problemă de nere
zolvat?

— Să ştiţi că am întreprins tot 
ce a fost posibil pentru a îndrepta 
starea lucrurilor. Au fost luate o 
seamă de măsuri pe linie organi
zatorică. Ne-am preocupat de mo
bilizarea cooperatorilor la lucru. 
Poate că dacă am fi căutat moda
lităţi noi de cointeresare, reuşeam 
mai mult în această privinţă.

— Cum vedeţi soluţionarea a- 
cestei probleme în viitor?

•—• Premisele îmbunătăţirii acti
vităţii în sectorul viticol se între
văd de pe acum. în toate brigăzile 
au început lucrările pentru tăieri 
de uşurare şi îngropatul viţei. De 
asemenea, am studiat posibilitatea 
organizării unei echipe permanente 
de stropitori, care să facă faţă sar
cinilor. Întrucît lucrările în verde 
sínt tot atît de importante şi so
licită un mare volum de muncă 
ce-arh gîndit să reducem la jumă
tate suprafaţa repartizată pe fa
milie, avînd siguranţa că activi
tatea se va desfăşura în condiţii 
mai bune. Sínt de părere că este 
necesar, totodată, să se exercite un 
control mai riguros şi permanent

din partea consiliului de condu
cere şi a comitetului de partid în 
direcţia desfăşurării lucrărilor şi 
a calităţii acestora.

De aici se poate trage o a doua 
concluzie: lipsa de organizare a 
întregului proces de producţie. 
Tacit, se admite că ar fi existat şi 
forţe de muncă dacă se găsea o 
formă de cointeresare. Or, după 
cit se vede, nici măcar nu s-au 
căutat asemenea forme. In prezent 
se pare că lucrurile au intrat pe 
un nou făgaş. începutul din a- 
ceastă toamnă să fie de bun augur 
pentru belşugul anului ce vine şi 
în podgoria de la Şeica Mare.

La „Drapelul roşu“ Sibiu

Modelele anului viitor 
aşteaptă confruntarea
exigentele

cu
cumpărătorilor

Intr-una din zilele trecute am 
fost oaspeţii sectorului de trico- 
taje-mătase al fabricii „Drapelul 
roşu“, din dorinţa de a cunoaşte 
şi de a face cunoscute cîteva din
tre preocupările actuale care fră- 
mîntă colectivul de muncă de aici. 
Inginerul Gheorghe Ursea, şeful a- 
cestui sector, ne-a declarat că, în 
afara intensificării eforturilor în 
vederea îndeplinirii planului anual 
de producţie, se fac importante 
pregătiri pentru punerea la punct 
a noilor modele ce vor fi oferite 
beneficiarilor cu prilejul contrac
tărilor pentru trimestrele II şi III 
ale anului 1970. Contractările se 
vor desfăşura la Sinaia, între 24 
noiembrie — 10 decembrie a.c.

„Dorim cu toţii ca apropiata pe
rioadă de contractări să se încheie 
cu un succes deplin pentru fabrica 
noastră — ne mărturiseşte inter
locutorul. Pregătirile pe care le-am 
făcut ne îndreptăţesc să sperăm că 
aşa va fi . . .  în cursul trimestru
lui IV din anul acesta s-au intro
dus în fabricaţie articole noi de 
lenjerie, cu dantelă colorată (la 
culoarea fondului respectiv). O- 
rientîndu-ne constant pe linia re
ducerii importului de fibre şi a

folosirii pe scară tot mai largă a 
fibrelor indigene, am obţinut ar
ticole din fire în amestec (bem
berg cu fibre sintetice), care sínt 
mai durabile şi au un tuşeu plă
cut“.

Am vjmtat în continuare atelie
rul de ţ^eaţie, unde, însoţiţi de 
tehniciană Victoria Tomescu, am 
făcut cunoştinţă cu produsele pre
gătite pentru expoziţia de la Si
naia. Toate noutăţile poartă am
prenta căutărilor oamenilor din a- 
telierul de creaţie pentru micşora
rea consumului de bemberg adus 
din R.F.G., uneori cu mari întîr- 
zieri, prin combinarea lui cu fibre 
sintetice româneşti. Am văzut, 
bunăoară, un tricot de bemberg cu 
o viscoză lucioasă ce dă un efect 
de şaten, articole din bemberg şi 
relon care nu se şifonează, nu in
tră la apă şi în acelaşi timp nu 
produc acea senzaţie de căldură 
înăbuşitoare pe care o dă relonul1 
pur, articole obţinute prin ameste
cul de viscoză cu viscoză lucioasă 
etc.

Toată această gamă de produse 
este completată de o colecţie de

articole de lenjerie numai din re
lon de Săvineşti.

In elegantul hol de la intrare, 
se lucra la amenajarea unei ex
poziţii cu caracter de „repetiţie ge
nerală“, înaintea celei de la Si
naia. Aici vor fi expuse noile mo
dele lucrate de atelierul de crea
ţie, iar observaţiile şi sugestiile 
persoanelor competente vor fi re
ţinute în scopul aducerii onor e- 
ventuale îmbunătăţiri produselor 
ce vor fi contractate.

Sínt) măsuri care converg spre 
obţinerea unor produse de bună 
calitate, apreciate de masa largă 
de consumatori şi care, sîntem con
vinşi, şe vor bucura de întreaga 
atenţie a beneficiarilor la apropia
ta expoziţie de la Sinaia,

D. EMIL
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In curînd, în piaţa 8 Martie, 
nr. 6, întreprinderea de alimen
taţie publică „Cofetarul“ va des
chide o unitate nouă. E vorba de, 
cafeneaua „Cafea Expres“. Aici se 
va servi numai cafea preparată1 
„la nisip“. De notat că, în trimes
trul I al anului viitor, în acelaşi 
local (intrarea va fi prin Piaţa Gri- 
viţei nr. 7) se va deschide şi d 
unitate de patiserie în care, dori
torii vor putea servi plăcintă 
proaspătă, cu brînză şi cu came, 
brînzoaice etc.

Tălmaciul îşi înscrie numele 
printre localităţile noastre ru
rale avînd bine întipărită ten
dinţa accentuată a urbanizării
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M l  Dezbaterile din Comitetul 
politic în problema dezarmării

New York — Corespondentul 
Agerpres, C. Alexandroaie, trans
mite: Comitetul politic al Adună
rii Generale continuă dezbaterile 
asupra punctelor înscrise în ca
pitolul dezarmarea generală şi to
tală.

Reprezentantul Poloniei la 
O.N.U., EugeniUsz Kulaga, a pre
zentat Comitetului proiectul de 
tratat supus dezbaterilor de către 
9 ţări socialiste, printre care şi 
România, privitor la încheierea u- 
,nei convenţii internaţionale pen
tru interzicerea fabricării, perfec
ţionării, achiziţionării şi stocării 
armelor chimice şi bacteriologice. 
Proiectul prevede, de asemenea, 
măsuri în vederea distrugerii a- 
cestor arme. Ambasadorul polonez 
a subliniat că acest proiect de tra
tat constituie în esenţă un pas în 
direcţia dezarmării şi reprezintă 
de fapt o completare a protoco
lului de la Geneva din 1925, care

prevede interzicerea folosirii unor 
astfel de arme.

Reprezentantul Nigeriei, E. O. 
Ogbu, a sprijinit proiectul de tra
tat prezentat de ţările socialiste 
ca fiind mai cuprinzător decît cel 
englez, aflat şi el în atenţia Co
mitetului, dar care priveşte doar 
armele bacteriologice. Vorbitorul 
a apreciat pozitiv proiectul de tra
tat sovieto-american privitor la 
interzicerea extinderii cursei înar
mărilor nucleare pe teritoriile sub
marine, subliniind în acelaşi timp 
că ţara sa ar fi preferat ca acest 
document să includă şi armele 
convenţionale. Adjunctul ministru
lui afacerilor externe al Mexicu
lui, Garcia Robles, a subliniat în
semnătatea deosebită a tratatului 
privitor la transformarea Americii 
Latine într-un continent denuclea- 
rizat şi a făcut apel la marile pu
teri să semneze protocolul anexă 
al tratatului şi să-l ratifice pen-

Conferinţa de presă  
a d-nei Nguyen Thi Binh

Paris 19 (Agerpres). — La Paris 
a avut loc o conferinţă de presă 
a doamnei Nguyen Thi Binh, mi
nistru de externe în guvernul Re
voluţionar Provizoriu al Republi
cii Viethamuldi de Sud, conducă
toarea delegaţiei R.V.S. la convor
birile din capitala franceză.

Doamna Binh, menţionează a- 
genţia V.N.A., a precizat din nou 
că- Administraţiei americane îi re
vine întreaga responsabilitate pen
tru lipsa de progres a convorbi
rilor de la Paris. Totodată, ea şi-a 
exprimat satisfacţia şi recunoştin
ţa faţă de puternicele demonstra
ţii organizate de poporul ameri
can în favoarea retragerii trupelor 
S.U.A. din Vietnamul de sud şi 
a încheierii acestui război.

Răspunzînd unor întrebări refe
ritoare la recentele propuneri ale 
generalului sud-vietnamez Duong 
Van Minh, ministrul de externe 
al G. R. V. s-a pronunţat pentru 
soluţionarea situaţiei conform pro
gramului în zece puncte al Fron
tului Naţional de Eliberare, pen
tru constituirea unui cabinet de 
coaliţie care să reprezinte toate 
forţele politice iubitoare de pace 
din Vietnamul de sud şi care să 
organizeze alegeri libere şi demo
cratice pe tot cuprinsul ţării.

Guvernul Revoluţionar Provizo
riu, a menţionat ministrul de ex
terne, este gata să negocieze cu 
oricine se pronunţă împotriva, re
gimului marionetă Thieu-Ky şi 
împotriva agresiunii americane în 
această ţara, militînd pentru pacea,

independenţa şi neutralitatea ei.
Pe de altă parte, ziarul „Le 

Monde“ precizează că doamna 
Binh a relevat, în cadrul confe
rinţei sale de presă, că guvernul 
Revoluţionar Provizoriu al R.V.S. 
„nu se opune organizării unui re
ferendum în oraşele sud-vietna- 
meze, cu condiţia ca populaţia lor 
să-l considere necesar“. Potrivit 
aceleiaşi surse, d-na Binh a de
clarat: „Nu sintern în întregime 
de acord cu punctele de vedere ale 
generalului Minh, dar sintern gata 
să angajăm eu el convorbiri“.

*
„Faptul că numeroase personali

tăţi — a declarat doamna Binh — 
printre care Duong Van Minh se 
pronunţă împotriva actualei ad
ministraţii de la Saigon ilustrea- 
ză gradul dizolvant al acesteia. In 
ce-1 priveşte pe Duong Van Minh, 
pînă acum el nu a făcut cunoscut 
nici un program al său de acţiune. 
Cunoaştem citeva din declaraţiile 
sale, dar ele au fost relatate di
ferit de ziare. Astfel nu ne pu
tem face nici o părere asupra d-lui 
Duong Van Minh şi nici nu avem 
pînă acum nimic de spus altceva. 
In ce priveşte problema referen
dumului propus de Minh, nu 
ne-am pronunţat încă, dar ne în
trebăm: cum îşi poate cineva ima
gina că sub regimul Tnieu-Ky- 
Kiem şi în faţa unui jumătate de 
milion de militari americani şi a 
.sateliţilor lor populaţia ar putea 
să-şi exprime în tnod liber păre
rea?“

tru a se avea certitudinea viabi
lităţii sale. Garcia li&obles a aver
tizat împotriva tergiversărilor de a 
se încheia o convenljie pentru ex
cluderea din arsenalele statelor a 
armelor chimice şi ^bacteriologice. 
Reprezentantul Iraniului, Mehdi 
Vakil, a subliniat că ţiara sa nu se 
poate declara mulţumită cu rezul
tatele limitate ale- negocierilor din 
Comitetul pentru dezatmare de la 
Geneva şi a insistat asupra ur
genţei începerii unor ttatative se
rioase în vederea elibeirării omcr 
nirii de sub teroarea anihilării 
nucleare. La rîndul säiö, ambasa
dorul canadian, George Ignatieff, 
s-a pronunţat pentru încetarea tu
turor experienţelor nucleare şi a 
salutat proiectul de tratat sovieto- 
american privitor la prevenirea 
extinderii cursei înarmărilor nu
cleare pe teritoriile submarine. 
Ambasadorul braziliei Araujo 
Castro a exprimat deziluzia ţării 
sale determinată de ritmul lent 
al negocierilor pentru dezarmare 
de la Geneva. El a insdstat să se 
stabilească un program corespun
zător şi concret pentru ca primul 
deceniu al dezarmării, care începe 
anul viitor, să se încheie cu rea
lizarea dezideratului omenirii: de
zarmarea generală şi totală.

Vizita la Moscova 
a tovarăşului 
Cornel Burtică

Moscova 19. — Corespondentul 
Agerpresţ L. Duţă, transmite: Mi
nistrul comerţului exterior al Re
publicii Socialiste România, Comei 
Burtică, care se află într-o vizită 
la Moscova, s-a întîlnit, la 19 no
iembrie, cu ministrul comerţului 
exterior al Uniunii Sovietice, N. 
Patolicev.

In cursul convorbirii, care a de
curs într-o atmosferă prietenească, 
au fost abordate aspecte ale 
schimbului de mărfuri între Ro
mânia şi Uniunea Sovietică, în le
gătură cu apropiata semnare a 
protocolului comercial pe 1970.

La întîlnire au mai participat 
I. Stoian, director general în Mi
nisterul Comerţului Exterior, şi V. 
Bărbulescu, şeful Agenţiei Econo
mice a României din Moscova.

BELGIA. Imagine din Piaţa Regele Albert I

Greva generală din Italia
Roma 19. — Corespondentul A- 

gerpres, N. Puicea, transmite: Gre
va generală de 24 ore, începută 
marţi noaptea în Italia, a devenit 
miercuri efectivă în întreaga ţară. 
Fabricile şi-au închis porţile, pie
ţele şi magazinele şi-au tras obloa
nele, transporturile publice au în
cetat, poşta şi telefoanele au fost 
blocate, aprovizionarea cu apă şi 
electricitate s-a efectuat doar par
ţial, ziarele nu au apărut, şcolile 
şi spitalele şi-au încetat activita
tea.

Peste 15 milioane de oameni ai 
muncii din toate sectoarele, au re
vendicat în mod hotărît adoptarea 
de măsuri urgente în vederea îm
bunătăţirii rapide a situaţiei în do
meniul locuinţelor. Sindicatele au 
elaborat o platformă de revendi

cări cerînd, între altele, blocarea 
şi reducerea chiriilor pe următorii 
trei ani, interzicerea operaţiunilor 
speculative cu terenuri destinata 
construcţiilor de locuinţe, legife
rarea dreptului de expropriere pen
tru terenurile destinate locuinţe
lor, precum şi intervenţia califi
cată şi imediată a guvernului în 
vederea construirii de locuinţe de 
tip popular şi de şcoli.

Păm întenîi d in  
nou p e  L u n ă

CENTRUL SPAŢIAL HOUSTON. 
19 (Agerpres). — Astronauţii a- 
mericani Charles Conrad şi Alan 
Bean au atins miercuri la ora 
8,55 (ora Bucureştiului) suprafaţa 
Lunii într-o zonă situată în Ocea
nul Furtunilor. Este pentru a doua 
oară în istoria umanităţii cind pă- 
mîntenii debarcă pe un alt astru. 
Dacă pentru precursorii lor, Neil 
Armstrong şi Edwin Aldrin, aşe
zarea lină a „Vulturului“ în Ma
rea Liniştii, la 21 iulie a.c., a fost 
însoţită de clipe dramatice, mar- 
cîndu-se o deviere de cîţiva kilo
metri de punctul stabilit iniţial, 
pentru „Intrepid“ — modulul lu
nar al echipajului navei „Apollo- 
12“ — aselenizarea a reprezentat 
un succes desăvîrşit, fiind atit de 
precisă incit i-a uimit şi pe cei 
doi astroriauţi. „Sintern exact în 
dreptul punctului stabilit. Nu-mi 
vine să cred. Este fantastic“ — 
a exclamat prin radio Conrad în 
ultimele clipe ale zborului. Apoi, 
picioarele telescopice ale lui „In
trepid“ au atins solul într-un nor. 
de praf lunar intr-un punct care 
se află foarte aproape de locul un
de se găseşte sonda lunară „Sur-. 
veyor-3“, lansată în aprilie 1967.

Manevrele de debarcare au în
ceput la ora 7,45 (ora Bucureştiu
lui) cind a fost pus în funcţiune 
motorul principal al palierului de 
coborîre al modulului lunar, în- 
scriindu-l pe o orbită avînd alti
tudinea de 14,8 km deasupra Se- 
lenei. Şi această operaţiune a avut 
loc în zona invizibilă a Lunii. La 
ora 8,05 au fost restabilite legă
turile de comunicaţii radio cu cen
trul de control din Houston.

Ultimele momente de tensiune 
ale coborîrii line pe suprafaţa Lu
nii au început la 8,42 cind a fost 
pus în funcţiune, pentru a doua 
oară, motorul palierului de cobo
rîre. „Intrepid“ se afla la o alti
tudine de 2130 metri deasupra 
Selenei. Modulul lunar şi-a schim
bat poziţia iniţială, începînd co- 
borîrea pe verticală. „Perfect“ a 
comunicat centrul de la Houston. 
Astronauţii au survolat apoi cra
terul Lalande şi craterul Frau

Bonn: După încheierea
lucrărilor Congresului U.C.D.

Bonn 19. — Corespondentul A- 
gerpres, M. Moarcăş, transmite: 
Desfăşurat la Mainz, în zilele de 
17 şi 18 noiembrie, în prezenţa a 
471 ’ de delegaţi şi a unui număr 
aproape egal de invitaţi, cel de-al 
17-lea Congres al Uniunii Creştin 
Democrate (U.C.D.) a stîmit un 
viu interes în rîndul observatori
lor politici. Acest fapt apare ca fi
resc, întrucît congresul a fost pri
ma mare întrunire a creştin de
mocraţilor după alegerile generale 
din septembrie a.c., în urma că
rora U.C.D. a intrat în opoziţie 
după 20 de ani de guvernare.

După închiderea lucrărilor, la 
Bonn se exprimă însă opinia că 
raportul sumar prezentat de pre
şedintele partidului Kurt Georg 
Kiesinger nu a reuşit să pună în 
lumină noul program politic al 
U.C.D. şi, mai ales, să răspundă 
aşteptărilor atit alte membrilor 
partidului, cît şi ale suporterilorR. D. VIETNAM. Forţele armate de eliberare ale F.N.E. în plină ofen

sivă în provincia Quang Tri (Vietnamul de sud)

COORDONATE UNIVERSALE
Arabia Saudită va participa la conferinţa arabă la nivel înalt care 

urmează să aibă loc la Rabat, în luna decembrie — a anunţat ministrul 
afacerilor externe, Omar Sakkaf — informează agenţia Reuter. Convo
carea acestei conferinţe a fost hotărită în cursul recentei reuniuni a 
Consiliului apărării al Ligii Arabe.

Se ştie că după conferinţa arabă la nivel înalt de la Khartum, din 
apui 1967, Arabia Saudită a formulat rezerve faţă de ideea convocării 
unei noi reuniuni a şefilor statelor arabe. De aceea, noua hotărire a 
guvernului saudit va facilita, potrivit opiniei observatorilor politici, or
ganizarea conferinţei arabe la nivel înalt de la Rabat.

La sediul U.N.E.S.C.O. din Paris
au început lucrările Consultării 
colective anuale a secretarilor 
c o m i s i i l o r  naţionale pentru 
U.N.E.S.C.O. La Consultare, care 
va dura pînă la 5 decembrie, par
ticipă reprezentanţi ai 32 de state. 
Ei vor discuta despre participarea 
tineretului la activitatea comisii
lor naţionale pentsu U.N.E.S.C.O., 
precum şi despre principalele as
pecte ale programului de activi
tate şi metodelor de lucru ale a- 
cestui organism.

îndelungata criză guvernamen
tală din liban — începută la 25 
aprilie a.c. — pare a se fi apro
piat de sfîrşit. Premierul desem
nat, Rashid Karame, a avut 
miercuri o nouă întrevedere cu 
preşedintele Charles Helou, pe ca
re l-a informat asupra rezultate
lor consultărilor sale de pînă a- 
cum. La sfîrşitul convorbirii, Ka
rame şi-a manifestat speranţa în
tr-o apropiată definitivare a listei 
noului cabinet.

La Alger a fost semnat marţi 
un acord între întreprinderea ro
mână de comerţ exterior „Indus
trialexport“ şi Societatea algeria
nă de hidrocarburi „Sonatrach“. 
Potrivit acordului, România va li
vra Algeriei alte şase instalaţii de 
foraj la mare adîncime de tip „3 
DH-250“, produse de uzinele „1 
Mai“ din Ploieşti şi va importa in 
schimbul lor însemnate cantităţi 
de minereu de fier.

Convorbirile dintre comunităţile 
turcă şi greacă constituie singura 
cale de rezolvare a problemei ci-

săi. Că aşa stau lucrurile o dove
deşte faptul că acest raport a fă
cut obiectul unor vii critici din 
partea delegaţilor la congres, ca
re şi-au exprimat nemulţumirea 
faţă de conducerea U.C.D., acuzîn- 
d-o de „închistare“, „conservato
rism“, „lipsă de perspectivă“ şi de 
un „profund nerealism politic“. 
Cele mai viguroase critici au fost 
formulate de delegaţii organizaţi
ei creştin-democrate a studenţilor, 
care au cerut transformarea U.C.D. 
dintr-un partid al trecutului rupt 
de realităţi, într-un partid al re
formelor, în conformitate cu ce
rinţele noi ale vieţii.

Dezbaterile au scos totodată în 
evidenţă existenţa unor puternice 
divergenţe în rîndurile U.C.D. De 
remarcat că liderul aripii bavare
ze a partidului, Uniunea creştin- 
socială (U.C.S.), Franz Josef Stra
uss, nici nu a participat la congres.

priote, a declarat Glafkos Cleridis, 
preşedintele Camerei Reprezentan
ţilor din Cipru. în ciuda dificul
tăţilor existente, a arătat el, suc
cesul dialogului nu poate fi ex
clus cu condiţia însă ca ambele 
părţi să manifeste răbdare şi bu
năvoinţă. O suspendare a tratati
velor, consideră Cleridis, ar con
stitui o gravă greşeală, întrucît o 
altă cale mai eficientă de soluţio
nare a problemei cipriote nu exi
stă. în acelaşi timp, preşedintele 
Camerei Reprezentanţilor a lansat 
un apel ciprioţilor să depună toate 
eforturile pentru a nu admite 
încordarea atmosferei din insulă şi 
să contribuie la colaborarea eco
nomică, care începe să-şi facă 
drum, între comunităţile greacă şi 
turcă.

Cea de-a 133-a a- 
niversare a lui Be- 
iuk-Aga Kasumov,
locuitor al oraşului 
Ali-Bairamlî din 
R.S.S. Azerbaidja- 
nă, a coincis cu un 
alt fericit eveni
ment: naşterea celei 
de-a 25-a străne- 
poate a sa, care a 
primit numele de

Biughiar, ceea ce în 
azerbaidjană în
seamnă „mîndrie“.

Cap al unei foar
te numeroase fami
lii, venerabilul Ka
sumov n-a părăsit 
niciodată localitatea 
Ali-Bairamlî. Fapt. 
remarcabil, toţi cei 
de-o vîrstă apropia
tă de dînsul •— şi

sínt destul de mulţi 
în această republică 
din Transcaucazia 
— trăiesc în aşezări 
de munte. Cu toată 
vîrsta înaintată, Ka
sumov nu se plînge 
de vreo boală, vede 
şi aude bine şi-şi 
petrece timpul cul- 
tivînd în grădină 
flori rare.

Din p r e sa  străină
Rolul S.U.A. în Laos

Sínt oare Statele Unite pe 
punctul de a păşi într-un răz
boi în Laos în momentul în ca
re încearcă o dezangajare din 
Vietnamul de sud? După cum 
relevă unul din experţii în pro
bleme de politică externă cei 
mai influenţi, „guvernul ameri
can este implicat pînă peste 
cap în Laos — prin ajutoare în 
bani, arme, consilieri şi sprijin 
direct aerian“. Surse din Wa
shington şi o serie de capitale 
asiatice âpreciază numărul ame
ricanilor care activează în pre
zent în Laos la aproximativ 
500 de persoane. Printre ei se 
află consilieri pe lingă forţele 
guvernamentale laoţiene, agenţi

ai G.I.A., tehnicieni şi alţi spe
cialişti pe lingă demodatele for
ţe aeriene laoţiene.

Un capitol important al a- 
cestei intervenţii îl constituie 
raidurile zilnice efectuate de a- 
vioane decolînd de pe aerodro
muri tailandeze şi portavioane 
ale Flotei a 7-a.

Cînd este vorba de a preciza 
suma ajutoarelor financiare a- 
cordate guvernului de la Vien
tiane, oficialităţile americane se 
dovedesc reticente. Preşedintele 
Comisiei senatoriale pentru 
probleme externe, William Ful- 
bright, apreciază însă aceste a- 
jutoare la aproximativ 150 mi
lioane dolari.

0 nouă ofensivă ?
ja

Jumătate din Laos se află de- 
sub controlul forţelor Pat- 

het Lao. Există' indicii că for
ţele Pathet Lao vor trece din 
nou la ofensivă. Aceasta va a- 
vea ca rezultat o intensificare 
corespuhzătoare a intervenţiei 
americane.

Ceea ce îngrijorează pe se
natorul William Fuibright şi 
celelalte persoane care investi
ghează prezenţa americană în 
Laos se rezumă în felul urmă
tor: Sínt oare Statele Unite pe 
punctul de a se împotmoli în

tr-un alt Vietnam, cu sau fără 
cunoştinţa şi aprobarea Con
gresului?

Secretarul de stat William 
Rogers a replicat în mod ne
convingător că administraţia a 
informat continuu Congresul 
în legătură cu rolul S.U.A. în 
Laos. Adăugind că politica a- 
mericană faţă de această ţară 
nu va fi schimbată, el a dat 
însă substanţă temerilor legate 
de posibilitatea reală a apariţiei 
pentru poporul american a unui 
nou Vietnam.

Tendinfe spre conciliere 
în relafiile anglo-spaniole

Londra 19 (Agerpres). — O se
rie de date publicate simultan la 
Londra şi Madrid par să indice o 
oarecare tendinţă spre conciliere 
în relaţiile anglo-spaniole, încor
date, după cum se ştie, de disputa 
asupra Gibraltarului. La Foreign 
Office a avut loc o reuniune pre
zidată de ministrul de externe, 
Michael Stewart. Reuniunea a fost 
consacrată discutării posibilităţilor 
de ameliorare a relaţiilor dintre 
Marea Britanie şi Spania. O decla
raţie oficială făcută la încheierea 
discuţiilor a precizat că, cu acest 
prilej, ambasadorul englez la Ma
drid John Russél a prezentat un 
raport personal cu privire la at
mosfera creată în Spania în urma

recentelor schimbări intervenite în 
cabinetul de la Madrid.

Schimbările amintite, remarcă 
agenţia Associated Presse, au de
terminat o oarecare atenuare a a- 
titudinii Spaniei faţă de disputa
ta problemă a Gibraltarului, anu
miţi lideri politici spanioli infor- 
mîndu-1 pe Russel despre dorinţa 
lor de a crea un climat mai favo
rabil în relaţiile cu Marea Brita
nie.

Pe de altă parte, influentul coti
dian spaniol „Abc“ îşi exprimă 
„speranţa că oficialităţi ale celor 
două ţări vor putea găsi în curînd 
o soluţie globală pentru reglemen
tarea, pe cale paşnică, a problemei 
Gibraltarului, pornindu-se de la 
poziţiile actuale".

Muro din imediata apropiere a 
punctului de alunizare. Viteza mo- 
dulului lunar se reducea pe măsu
ră ce se apropia de sol. „Contac
tul este uşor. Contactul este uşor.
O. K. Motorul a fost oprit. O. K.“
— au fost cuvintele rostite de 
Conrad în momentul atingerii su
prafeţei lunare.

*
HOUSTON 19 (Agerpres). —

Ajunşi pe Lună, cei doi astronauţi 
au trecut la executarea operaţiilor 
prevăzute de program. Conrad a 
început culegerea unor eşantioane 
din praful lunar şi a unor roci, 
cu o grijă şi îndeminare de veri
tabil grădinar, pe care le-a intro
dus într-un sac special. In mo
mentul cînd încercau să monteze 
pe un trepied camera de televiziu
ne în culori, care urma să trans
mită imagini ale solului selenar, 
aceasta s-a răsucit pe suportul său 
primind în plin obiectiv razele so
lare. Ca urmare a manevrei gre
şite, una dintre lentilele extrem de 
sensibile ale camerei s-a deterio
rat, transmiţînd pe Pămînt ima
gini inversate, însoţite de stria- 
ţiuni, care fac aproape imposibi
lă urmărirea activităţii. Încercările 
ulterioare de a schimba unghiul 
de luare a imaginilor nu au dus la 
nici un rezultat. Astronauţii au 
plantat apoi în faţa modulului dra
pelul american şi au depus pe Lu
nă receptorul de particule de vînt 
solar, pe care îl vor readuce pe, 
Pămînt pentru a fi analizat de oa
menii de ştiinţă. Bean a luat apoi 
probe cu ajutorul unui tub spe
cial care urmează să culeagă e- 
ventualele specimene selenologice.

In timp ce efectuau aceste ope
raţii, cei doi astronauţi au trans- 

' mis la Houston, că solul din Ma
rea Furtunilor este mult mai moa
le decît cel din Marea Liniştii, 
fiind acoperit cu un strat gros de 
praf negru.

Pe o rază de 100 metri, ei au 
depus complexul de aparataj ştiin
ţific numit „Alsep“, care cuprinde 
un seismometru, un magnetome- 
tru, un spectrometru destinat stu
dierii particulelor din plasma so
lară, un detector de ioni, un ma
nometru ionizant şi un generator 
nuclear, care furnizează energia e- 
lectrică necesară funcţionării a- 
cestor aparate.

După exact trei ore şi un 'mi
nut, cei doi astronauţi au primit 
ordinul să revină la modul şi să 
se reîmbarce. Operaţia a fost e- 
fectuată în bune condiţii, dar nu 
înainte ca cei doi să se cureţe de 
praful care se depusese pe cos
tumele lor.

La ora 20,55 (ora Bucureştiului), 
după un dejun vitaminizat, ei au 
primit aprobarea să se odihnească, 
după o zi de aproape 20 de ore de 
activitate neîntreruptă.

Cu toată oboseala resimţită, ei 
nu şi-au pierdut buna dispoziţie 
şi humorul care-i caracterizează.
„Aţi reparat camera de televiziu
ne?“ au fost întrebaţi de la sol.
„Da, a răspuns Conrad, i-am tras 
cîteva cu ciocanul“. Sau: „Uite un 
crater, „pur' singe“ exact în faţa 
noastră“. Iar în timp ce munceau, 
Conrad fredona o melodie, iar 
Bean fluiera ca şi cum s-ar fi gă
sit pe... Pămînt^

Mah: Declaraţia 
radiodifuzată a 
iui
Mhussa T ra o re^
Bamako 19 (Agerpres). — Cu 

prilejul împlinirii unui an de la 
lovitura militară de stat din Mali, 
preşedintele Comitetului militar al 
eliberării naţionale, Moussa Trao- 
re, a făcut o declaraţie radiodifu
zată în care a subliniat că actua
lul for suprem al ţării — Comite
tul militar al eliberării naţionale 
■— examinează măsurile cu ajuto
rul cărora ţara va reveni la viaţa 
constituţională. El a precizat însă 
că pînă atunci vor trebui „create 
condiţiile pentru reluarea activită
ţii politice“, în această ordine de 
idei subliniind necesitatea realiză
rii principalelor etape ale „asană
rii economiei şi finanţelor“.

Referindu-se la dificultăţile pe 
care le-a întîmpinat Comitetul mi
litar în cele 12 luni care au trecut 
de la preluarea puterii, Moussa 
Traore a menţionat, printre altele, 
„încercarea de lovitură de stat din 
12 şi 13 august pusă la cale de o- 
fiţeri şi subofiţeri animaţi de am
biţii personale“. Vinovaţii au fost 
arestaţi şi vor apărea în faţa tri
bunalelor, conform legislaţiei în 
vigoare“, a precizat el.

Moussa Traore a reafirmat „ho- 
tărîrea nestrămutată a Comitetu
lui militar de a respecta obligaţi
ile asumate faţă de popor“, aver- 
tizînd în acelaşi timp că „toate e- 
lementele care vor pune la cale 
dezordine vor fi pedepsite aspru“.

In ceea ce priveşte politica ex
ternă a ţării — potrivit afirma
ţiilor lui Traore — aceasta „este 
fermă şi pătrunsă de realism, fi
ind orientată spre menţinerea pă
cii şi securităţii internaţionale“.

I


